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Mandag formiddag blev en 22-årig mand fra Skive stoppet i sin Opel Corsa på Østerbro i Skive. En test viste, at manden var 
påvirket af hash, og det vil han nu blive sigtet for.
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Der er ingen grund til at 
være ked af Skive Kom-
munes indsats på handi-
capområdet. Ikke nok med, 
at det er lykkedes at und-
gå besparelser i denne by-
rådsperiode. Der har også 
været plads til initiativer, 
som har løftet området.

Sådan cirka kunne man 
omskrive hovedbudskabet 
i de politiske indlæg ved 
mandagens midtvejsvæl-
germøde i Skive. 

På uddannelsescenter 
Hilltop mødtes seks spids-
kandidater fra valget i 
2017. Her et år efter kom-
munalvalget skulle de gøre 
status over den politiske 
indsats i de første to år af 
byrådets fireårige perio-
de. Og i en tid, hvor nogle 
kommuner må svinge spa-
rekniven, var politikerne, 
som netop har indgået et 
budgetforlig sammen, stort 
set enige om at det i tider, 
hvor mange kommuner er 
hårdt presset økonomisk,er 
en god nyhed, at der ikke er 
blevet sparet på handicap-
området i denne valgperi-
ode.

Tværtimod har der væ-
ret råd til flere forbedrin-
ger, understregede flere af 
politikerne.

- Vi har kunnet lave et 
budget med flere udvidel-
ser end reduktioner. Der er 
et stort pres på økonomien 
både når det handler børn,-
skoler og ældre, lød det fra 
borgmester Peder Christian 
Kirkegaard (V).

FYRTÅRN
Per Jeppesen (Skive Li-

sten) mente endda, at Ski-
ve Kommune med tiden vil 
kunne stræbe efter at blive 
et fyrtårn på området, hvis 
politikerne holde kursen. 

For indsatsen er langt fra i 
mål, understregede han.

- Og skal vi være et fyr-
tårn, så handler det først 
og fremmest om holdninger 
- ikke om mursten, under-
stregede den tidligere borg-
mester.

En af de ting borgme-
ster Peder Christian Kirke-
gaard (V) glædede sig over 
i sit indlæg var, at det lyk-
kedes at sikre Krabbeshus 
Heldagsskole med ny 10-
årig lejeaftale.

Oprettelsen af en stil-

ling som fritidskoordinator, 
etablering af et nyt autis-
mecenter samt den nye 
klippekort-ordning, som gi-
ver handicappede mulighed 
for at få hjælp til aktiviteter 
efter eget valg, var nogle af 
de beslutninger, de seks del-
tagere var enige om at glæ-
de sig over.

Preben Andersen (DF) 
lagde i sit indlæg vægt på 
at man kan komme langt 
ved at tale sammen, og gjor-
de sig til talsmand for dia-
log-møder, så borgere og po-
litikere kommer tættere på 
hinanden og arbejder sam-
men i stedet for at komme 
til at stå overfor hinanden 
som modstandere.

Bent Dyrberg (R) opfor-
drede til opmærksomhed 
på muligheder for at løse 
opgaver på nye måder. For 
eksempel ved at arbejde på 
tværs af forvaltningsom-
råder. Han understregede 
også blandt andet, at effek-
tivisering aldrig må blive et 
mål i sig selv, hvis den ikke 
giver mening.

Kommunerne har i 
den seneste årrække væ-
ret stillet overfor effek-
tiviseringskrav fra skif-
tende regeringer, men 
Socialdemokraternes Peder 

Christensen understregede, 
at byrådet i Skive i indevæ-
rende periode har været 
i stand til at kompensere 
blandt andet handicapom-
rådet for de effektiviserin-
ger, der er blevet gennem-
ført - og endda har kunnet 
lægge penge oveni. 

VIGTIG TIDLIG INDSATS
Inden politikerne kom på 

banen havde tre repræsen-
ter for lokale handicaporga-
nisationer stået for oplæg.

Inge Lise Pedersen fra 
LEV Skive spurgte blandt 
andet politikerne, hvor de 
ekstra velfærdsmidler fra 
staten er blevet af på netop 
handicapområdet. Han fik 
det svar fra borgmester Pe-
der Christian Kirkegaard, 
at klippekortsordningen og 
fritidskoordinatoren blandt 
andet kom med i budgettet 
takket være velfærdsmid-
lerne.

Også Leif Winther fra CP 
Danmark (tidligere Spasti-
kerforeningen) og Maj-Britt 
Sørensen fra autismefor-
eningens Kreds Limfjord 
var på banen for at fortælle 
politikerne, hvordan verden 
så ud med deres briller. Bil-
ledet var noget mere broget 
set fra deres stole, men der 

var også plads til ros til po-
litikerne for indsatsen i den 
seneste byrådsperiode.

Maj-Britt Sørensen pege-
de blandt andet på, at det er 
afgørende, at politiske pri-
oriteringer ikke forhindrer 
den vigtige tidlige indsats. 
Her nævnte hun blandt 
andet indsatsen mod sko-
levægring, som er en stor 
udfordring netop på autis-
meområdet. Hun stillede 
også spørgsmålstegn ved, 
at tildelingsmodeller bli-
ver styret for stramt øko-
nomisk, så det ender med, 
at flest mulige skal tilde-
les den billigste takst for at 
pengene skal passe. De nød-
vendige ressourcer må være 
til stede til at foretage vur-
deringerne, lød det fra Maj-
britt Sørensen.  

En enkelt bekymring 
kunne politikerne dog 
straks tage fa hende. Maj-
Briit Sørensen frygtede ef-
ter budgetlægningen, at 
antallet af skolesocialråd-
givere skulle reduceres med 
en tredjedel. Men det kom-
mer ikke til at ske, garante-
rede et enigt politikerpanel.

THOMAS JOHANSEN
tj@skivefolkeblad.dk

Politisk panel gjorde midtvejsstatus:

- Vi har løftet handicapområdet 
siden kommunalvalget i 2017

Der blev inden mødet talt 
en del om sammenfaldet 

mellem midtvejsmødet og 
EM-kampen mellem Dan-
mark og Irland. Men små 
50 deltagere var trods alt 
mødt op på Uddannelses-

center Hilltop. 
 Foto: Thomas Johansen

Ole Johnsen, DH Skive, bød velkommen til midtvejsmødet, 
som CP Danmark, LEV og autismeforeningen havde arran-
geret i fællesskab.  Foto: Thomas Johansen
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 ” Bostederne skal jo ikke være et åbent fængsel, 
hvor folk ikke har muligheder for at komme ud.

Ole Nielsen, formand for Danske Handicaporganisationer i Skive

- Jeg synes godt, man kan 
kalde klippekortsordningen 
for en lappeløsning. Man 
behøvede ikke lave sådan 
en ordning, hvis ressourcer-
ne var, som de burde være.

Sådan lød det fra SFs An-
ders Bøge ved midtvejsvæl-
germødet mandag. Anders 
Bøge var den eneste af po-
litikerne i panelet som i sit 
indlæg satte et par spørgs-
målstegn ved nogle de prio-
riteringer, lokalpolitikerne i 
Skive Kommune har foreta-
get i denne byrådsperiode. 

Anders Bøge var blandt 
andet også i sit åbningsind-
læg inde på, hvordan bor-
gerne mødes af systemet. 
Ligesom flere andre af po-
litikerne, erkendte han, at 
det skaber udfordringer når 
en borger overgår fra én for-
valtning til en anden, når 
borgeren fylder 18 år, fordi 
sagsbehandlingen pludselig 
skal foregå i andre rammer.

- Man kan sige, at det er 
systemet. At sådan må det 
være. Men sådan er det 
ikke for det enkelte men-

neske, sagde Anders Bøge, 
som mente, at politikerne 
må se på, om overgangen 
fra barn/ung til voksen kan 
løses bedre.

Han tog i sit indlæg også 
fat på debatten om, hvor-
vidt Skive Kommune afgø-
relser for ofte ender i Anke-
styrelsen.

Anders Bøge understre-

gede, at han ikke ville tale 
om konkrete sager, men til-
føjede, at han kender til ek-
sempler, hvor sager efter 
havde hans opfattelse unød-
vendigt var endt hos Anke-
styrelsen, fordi der blev sat 
spørgsmålstegn ved f. eks. 
en bevilling af en handicap-
bil til en borger.

Leif Winther fra CP Dan-

mark var en af de tre re-
præsentanter for handi-
caporganisationer, der kom 
med oplæg på mødet. Og 
han lagde blandt andet 
vægt på, at den lange sags-
behandlingstid er opsliden-
de for borgere, som venter 
på at få bevilget hjælpemid-
ler, handicapbiler eller lig-
nende. Leif Winther kom 
også med eksempler på sa-
ger, hvor det efter hans op-
fattelse var helt åbenlyst, at 
ansøgningen burde kunne 
imødekommes uden længe-
re tids sagsbehandling.

Leif Winther ærgrede sig 
også over eksempler på sa-
ger, hvor borgere måtte en 
tur i Ankestyrelsen fordi 
kommunen i første omgang 
ikke havde villet give den 
hjælp, borgeren sidenhen 
viste sig at have krav på. 

Anders Bøge står også 
bag den budgetaftale der er 
indgået af 27 byrådsmed-
lemmer for det kommende 
kalenderår.

tj

Anders Bøge:

Klippekortet er en form 
for lappeløsning

Spørge- og debatlysten var 
stor, da deltagerne kom til 
orde efter den indledende 
runde ved det lokalpoliti-
ske midtvejsmøde på Ud-
dannelsescenter Hilltop.

Ole Nielsen, formand for 
Danske Handicaporganisa-
tioner i Skive og medarran-
gør af mødet, fortæller, at 
blandt andet bemanding på 
bostederne - især i weeken-
den - fyldte meget i indlæg-
gene fra salen.

- Bostederne skal jo ikke 
være et åbent fængsel, hvor 
folk ikke har muligheder 
for at komme ud, siger Ole 
Nielsen, som dog glæder sig 
de muligheder, der nu kom-
mer med den nye klippe-
kortordning og tilslutter sig 
tilfredsheden med det sid-
dende byråds prioriteringer.

- Men når man debatte-
rer handicapområdet , skal 
man huske, at niveauet på 
mange måder blev sænket 
betydeligt i forbindelse med 
kommunalreformen, hvor 
kommunerne tog mange 
opgaver hjem fra amterne. 
Vi skal glæde os og klappe i 

hænderne, når der sker no-
get positivt, men set i et hi-
storisk perspektiv trænger 
handicapområdet til at få 
løftet niveauet, tilføjer han.

Problemerne for borgere 
og forvaltning med at finde 
hinanden igen, når en bor-
ger runder de 18 år og plud-
selig skal finde en ny plads 
i forvaltningsregi, blev der 
også fra mange sider ud-
trykt bekymring for under 
debatten.

- Og så kom det tydeligt 
frem, at ansættelsen af en 
borgerrådgiver har været 
tiltrængt. Han har rigeligt 
at lave, siger Ole Nielsen.

Alt i alt er han rigtig godt 
tilfreds med mødets forløb. 

- Jeg synes, vi havde en 
rigtig god dialog. Flere af 
politikerne roste jo også den 
gode tone. Den, synes jeg nu 
heldigvis stort set altid, er 
til stede - også selv om der 
er frustrationer, som skal 
luftes, lød det fra Ole Niel-
sen efter debatten. 

tj

Stort ønske fra salen:

- Lad os 
få bedre 
bemanding 
på bosteder

■■ Midtvejsvælgermødet var arrangeret af danske 
handicaporganisationer, Skive. Det politiske 
panel bestod af seks herrer, hvilket ordstyrer 
Søren Møllgaard Kristensen, Egmont Højskolen, 
ikke undlod at bemærke.

■■ De seks politiske deltagere var borgmester Peder 
Chr. Kirkegaard (V), Peder Christensen (S), 
Preben Andersen (DF), Bent Dyrberg (R), Per 
Jeppesen (Skive-Listen) og Anders Bøge (SF).

■■ Seneste kommunalvalg blev holdt i november 
2017. Politikerne skal føre valgkamp igen i 2021, 
hvor der atter er valg i november.

 b Midtvejsmøde

Anders Bøge (SF) har selv været med til at vedtage bud-
gettet for næste år, men understregede alligevel, at der 

godt kunne være flere ressourcer at gøre godt med på han-
dicapområdet. 

 Foto: Thomas Johansen

Peder Christensen (S) glædede sig over, at det er lykkedes 
at få tilført handicapområdet flere ressourser i denne by-
rådsperiode.  Foto: Thomas Johansen


